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ZWN is aardig bij de tijd, maar pinnen in de winkel

is voorlopig nog niet mogelijk. (Als je een héëél

goede klant bent mag je wel op de "pof") En wat

betreft de Verse Groenten: die kan je bij Leo

kopen en zelf verder opkweken! DS

Veel tuinders zijn nog niet gearriveerd, het algemeen werk is net gestart, maar Leo heeft zijn kraampje al
op orde. Vandaag zijn er courgettes, augurken, aubergines en tomatenplantjes in de aanbieding. Sinds de
winkel is verbouwd is dit een van de nieuwe initiatieven. De voorzitter van de Winkelcommissie is zeer te
spreken over de belangstelling van de tuinders. Niet zo vreemd, want de kwaliteit is goed en de prijzen
schappelijk. �%�4
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Sla met Sinatra en bonen op Bach
Het pad van een volkstuinder gaat
vaak niet over rozen. Als je zaailin
gen de nachtvorst overleefd heb

ben staan de slakken klaar om het
jonge groen op te vreten.

 
Het is of te koud, te heet, te nat of te
droog. Alsof dit niet genoeg is wordt je
fruit straks belaagd door de vogels en de
wespen die op de restanten afkomen be
lagen jou.
Tussen dit alles door groeit het onkruid
met centimeters per dag. Blijf hier maar
eens vrolijk onder.
Mij lukt dit opperbest en misschien werkt
dit bij jou wel aanstekelijk. Vanaf dag één
zie ik mijn tuin als “Laboratorium voor
ongebruikelijke experimenten”.

 
Overigens zonder de geringste weten
schappelijke ambitie maar als bron voor
nieuwgierigheid naar de natuur. Het is leuk
te ervaren dat deze nieuwsgierigheid ook
wordt gedeeld door “Wageningen”. Hier
bij heb i
k niet de illusie dat ik hen op ideeën heb
gebracht. Het is vast toeval.
 
Eén van de eerste experimenten was het
telen van zeekraal en lamsoor in een bak
gevuld met zeeklei uit Zeeland. Met uit
stekend resultaat. Dit kwam onder de
aandacht van iemand uit Aruba, hij heeft
mij bezocht bij ZWN en het gevolg is dat
hij daar nu een echte business heeft en
commercieel zijn zeekraal teelt.
 

In 2015 experimenteerde ik met het laten
groeien van andijvie op het water van mijn
vijver. De zogenaamde Andrijvie. De
AVVN stuurde een verslaggever en
plaatste een uitgebreid artikel. Het Parool
publiceerde op 29 april jl. op de weten
schapspagina een stuk met de kop “Oog
sten met een plons”.
 
Het beschrijft de studie van Janjo de Haan,
onderzoeker aan de Wageningen UR, naar

……..het telen van groente op water. De
resultaten zijn zeer bijzonder. Men bereikt
een reductie van bestrijdingsmiddelen van
75 tot 90%. De kosten voor meststoffen
dalen met 50% en het water waarop ge
teeld wordt kan jaren worden herbruikt.
 
In 2013 startte ik met het oogsten van
berkensap. Aanvankelijk ging dit niet zo
vlot. Inmiddels weet ik nu dat het boren
van een gaatje in de stam niet volstaat. Om
echt sap te winnen maak je een V-vormige
inkeping in de boom op een plaats die
zuidoost is gericht. Cees Pel, onze tuin
commissie-voorzitter, haalde destijds
hierover zijn wenkbrauwen op en bezag
het met ongeloof. Niet zo lang geleden
vertelde hij ontdekt te hebben dat zijn
ontbijtkoek gezoet wordt door ber
kensap.
Dit voorjaar introduceerde een frisdrank
fabrikant een nieuw sapje. Een mix van
berkenwater en vruchtensap.

 
Niet alles lukt. Vorig jaar probeerde ik het
effect uit van olifantenmest als meststof
op groente. Het leverde geen merkbaar
resultaat op in vergelijking met dezelfde
groenten in een ander bed, zonder olifan
tenpoep.
Met Peter Hurkmans deed ik een wed
strijd: wie kweekt de hoogste zonne
bloem? Die van mij gaf ik giraffemest uit
de dierentuin van Amersfoort. Zo ontdek
te ik dat slakken sneller zijn dan giraffen.
Binnen enkele weken waren mijn zonne
bloemplanten opgegeten.
 
Dit jaar komt in het teken te staan
van muziek
Vast staat dat muziek iets doet met leven
de wezens. Met ons humeur bijvoorbeeld.
Op dieren is er ook sprake van een dui
delijk effect. Koeien geven bijvoorbeeld
meer melk als er muziek in hun stal klinkt.
Er is zelfs sprake van een duidelijke voor
keur van de dames. Op de klanken van
Mozart doen zij het beter dan op Kraft
werk.
Over het effect van muziek op planten is
niet veel bekend.  Daarom ben ik mijn
eigen onderzoek gestart. Een deel van mijn
groenten krijgt muziek te horen, een
ander deel niet. Verder zijn alle omstan
digheden gelijk. De sperziebonen krijgen
Bach te horen, de sla luistert naar Sinatra.
Twijfelen doe ik nog over druiven op Doe
Maar. Waterdichte radio’s, in de groente
bedden,  staan afgesteld op geschikte
zenders.
 
De primeur is voor De Tuinfluiter!
Nog voor wetenschappers dit hebben
opgepikt en de kranten hierover schrijven
leest u over een paar maanden mijn bevin
dingen.
 
Ron Visser, mei 2017
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Akkerhommel
Ben Timmermans ontdekte een aantal
kleine hommels rond de ingang van een
verlaten vogelhuisje op zijn tuin aan de
Singel. Het gaat hier om de Akkerhommel,
een vriendelijk beestje dat zelden steekt.
Het nest wordt vaak in muizenholletjes in
de grond gemaakt, maar ook wel onder
dakpannen of andere plekken waar de
regen niet bij kan. Een volgroeide kolonie
bestaat uit 100 tot 200 werksters, veel
minder dus dan bij de honingbij die er wel
80.000 hebben. 
Zoals gezegd, deze hommel zal niemand
tot last zijn. Mocht dat wel het geval zijn
dan plak je de ingang van het vogelkastje 's
avonds dicht, hang het huisje een stukje
verder op en maak de ingang weer vrij.
Leuk om te zien zijn de hommels die bij
warm weer rond de ingang met hun vleu
gels zorgen voor ventilatie. 
Dick Saher

Van de Bestuurstafel
Beste lezers,
 
Zoals gewoonlijk vergadert het bestuur elke tweede maandag van de maand. De afge
lopen periode zijn ze drie keer bij elkaar geweest. Daarvan zal ik een kort overzicht
geven van onderwerpen waar het bestuur zich over buigt.
 
Een welkom aan Trees van Gastel. Zij heeft een tuin op Lijsterbes 32. De secretaris,
Jeroen Doornbosch heeft in de algemeen ledenvergadering aangegeven dat hij wil
stoppen met het secretariaat. Het appel dat het betaalde werk op hem doet, de tuin
en de aandacht die het werk als secretaris vraagt is te veel. Het bestuur heeft gezocht
naar een opvolger. Trees van Gastel heeft zich gemeld en zal tot de jaarvergadering dit
najaar, waarin zij voorgesteld wordt, het secretariaat waarnemen.
Het bestuur is ook nog op zoek naar een opvolger voor Cees Pel. Hij wil afscheid
nemen van zijn taak als voorzitter van de tuincommissie.
 
Vanuit de Velserpoort is de vraag aan de vereniging gesteld of wij een tuin beschikbaar
kunnen stellen voor een van haar cliënten. Na een oproep van het bestuur heeft Jan
van Galen zich gemeld en heeft een deel van zijn tuin aan de nieuwe gast overgedragen.
Momenteel is de grond al weer bewerkt, beplant en groeien de planten prachtig. Het
is plezierig dat we met goede afspraken zowel Jan als de gast van dienst konden zijn.
 
De afgelopen maand is het plein voor de kantine verder aangepakt. De plantenbak die
daar stond is verwijderd, de ruimte is opnieuw bestraat. Daardoor is er een echt plein
ontstaan waarin tuinders gemakkelijk van de kantine naar de winkel en de krantenloods
kunnen oversteken. De nieuwe ruimte is versierd met nieuwe, kleinere plantenbakken
en als het goed is zijn daar afgelopen week seizoen bloeiers ingezet. Het is daardoor
een eind gezelliger geworden.
 
We hebben een inventarisatie gemaakt van de sleutels. Hierdoor is duidelijk wie welke
sleutels heeft en welke ruimtes kan openen. Dank voor iedereen die daarvoor gegevens
heeft aangeleverd. Het bestuur zal mensen aanspreken die niet gemachtigd zijn om een
van de gebouwen te openen, en daar ongeoorloofd gebruik van maken. Het verder
uitwerken van het sleutelplan wordt in de komende vergaderingen opgepakt.
 
Soms storten tuinders takken en ander tuinafval op het tuincomplex. Dit moet dan
door anderen dan de storters verwijderd worden. Dat is niet de bedoeling. Elke
tuinder zal zijn eigen tuinafval moeten verwerken in een composthoop, of naar zijn
groencontainer of het milieuplein moeten brengen. Dan houden we het plezierig op
ons volkstuincomplex.
We wensen iedereen veel tuinplezier in het groeizaamste seizoen van het jaar!

Tuinkeuring 17/6
Op zaterdag 17 juni tussen 9 en 12
uur zal de tuinkeuring plaatsvinden. 
De keuring loopt dit jaar anders dan
andere keren. De tuin- en de bouw
commissie zullen samen gaan keuren. 
De bouwcommissie let met name op
de veiligheid: zijn de gasslangen verou
derd, is er gebroken glas, is het tuin
huisje veilig? Hiervoor moeten ze in
de tuinhuisjes kunnen kijken. Zorgt u
er voor dat zij bij u naar binnen kun
nen? De commissie kijkt of de sloten 
schoon zijn, of de grenzen met andere
tuinen onderhouden zijn, de voortuin
en de algemene toestand van de tuin. 
U ontvangt begin juni een nieuwsbrief
over de tuinkeuring.
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De winkel opende het tuinseizoen met

diverse aanlokkelijke aanbiedingen. Behal
ve plantjes waren vooral zakken tuinaarde
en potgrond zeer in trek. Elke zaterdag
opnieuw zag je de stapels met zakken
grond slinken.
Beide aangeboden soorten zakken grond
zijn bemest, maar hoe voedzaam is elke
soort? En, is er verder verschil in kwaliteit?
We weten ondertussen wel dat het moes
tuinieren ook in de media steeds meer
aandacht krijgt. Toch blijft het bijzonder
dat zelfs de consumentenbond het origi
neel vond om de kwaliteit van potgrond
te testen.
 
Sinds het resultaat van die test gepubli
ceerd is, prijst bouwmarkt �(�B�N�N�B haar
zakken potgrond aan als de beste uit de
test. Is deze grond inderdaad de allerbe
ste? Dus beter dan de kwaliteit van bijv.
de potgrond uit onze eigen ZWN-winkel,
vraag ik mij dan af. Helaas stonden 'onze'
zakken grond niet in die test.
Tijd dus om zelf eens onze eigen zakken
grond te testen. De zakken tuinaarde
neem ik dan in één moeite gelijk mee.
Er bestaan niet alleen veel merken grond,
maar binnen elk merk zijn er ook nog eens
veel verschillende  soorten (pot)grond,
zowel universeel als speciaal voor de
moestuin, of voor binnen, of voor buiten,
voor  coniferen, voor rozen en ga zo nog
maar een tijdje door.
Mijn voorkeur gaat uit naar universele
potgrond en afhankelijk van de behoefte
van de plant meng er ook nog kalk dan wel
turf door heen (afhankelijk van de gewens
te zuurgraad) of zand of klei. Op zo’n soort
manier meng ik het liefst ook mijn eigen

�$�P�O�T�V�N�F�O�U�F�O�C�P�O�E���U�F�T�U

gelijke delen P, T en Z.
Zo kom je uit op 7 verschillende testmon
sters. Met elk van deze monsters heb ik
een potje met deze aarde gevuld en in elk
potje 20 zaadjes gezaaid uit eenzelfde zakje
met slazaad. Om te controleren op de
aanwezigheid van ongewenst (onkruid)
zaad heb ik ook nog 3 potjes gevuld met
enkel grond (P,T of Z), dus zonder zaad
toe te voegen.
 
 

ZWN slaplantjes test

Gedurende ca 5 weken heb ik onder ge
lijke omstandigheden al deze potjes zo
goed mogelijk verzorgd en enkel (kraan)
water gegeven. Er werden dus nergens
extra meststoffen toegevoegd.
Aan het eind van deze periode, het is dan
eind april, was het tijd om het groeiresul
taat te vergelijken.
In de potjes zonder slazaad was niets op
gekomen. Dus met de aanwezigheid van
ongewenste zaden zit het wel goed.
En dan de groei van de slaplantjes zelf.
Zoals te verwachten was, kwamen de
verschillen het sterkste uit in de onge
mengde grondsoorten. Dus met de grond
samenstelling zoals deze uit de zakken
kwam.
De blaadjes van de plantjes gekweekt in
potgrond waren wel 2 keer zo groot als
die in de potjes met tuinaarde. Een over
duidelijk verschil dus. En de plantjes in puur
zand waren duidelijk het kleinst. Dat klopt
met de verwachting vooraf.
Mijn testplantjes oogden groter dan die op
de foto's uit de landelijke test, waarbij de
plantjes ook nog eens 2 weken langer
konden doorgroeien. Alles bij elkaar dus
een uitstekend resultaat voor de potgrond
uit onze eigen winkel vergeleken met de
door de Consumentenbond geteste soor
ten potgrond.
Een overduidelijk resultaat dus. In de
mengsels was eenzelfde effect te zien, d.
w.z hoe meer potgrond in het mengsel
aanwezig was hoe beter de groei. Alleen
waren de verschillen in de mengsels daar
kleiner.
Alles bij elkaar een duidelijk resultaat.
Kortom, voor het opkweken van planten
heb je niet een z.g. A-merk potgrond
nodig, maar is de grond uit onze winkel
minstens zo groed.
                                          HvD
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Berkenwater
In mijn jeugd stond onder de spiegel in de
herenkapsalon een pot Brylcreem en een
fles berkenwater. Van beide dacht ik dat
het voor oude heren met haarproblemen
was. Na het lezen van het artikel van Ron
Visser weet ik inmiddels beter: het is ge
zond en het is lekker. In het Parool van 22
maart stond een artikeltje van de hand van
Kees van Unen. Hij schrijft over: "zacht
zoet lentewater, vers getapt van de ber
kenboom". Het is een product van Sea
land Birk en kost slechts € 1,50. Hoe kan
die prijs zo laag zijn?
 
"De berk staat bekend als boom van het
licht. Maar meer nog dan van het licht, is
het de boom van het lentevocht. Dat zit
zo: per dag drinkt een berk 300 liter water.
Een deel daarvan slaat de boom op als sap,
en dat is lichtzoet, fris en zacht van smaak.
Als het voorjaar dus. Oude noordelijke
volken geloofden dat een mens tien keer
krachtiger wordt van het drinken ervan".
 
Dat laatste mag men gerust in twijfel
trekken. Maar voor de tuinders aan de
Berkenlaan moet het toch wel schrikken
zijn dat de tien berken aldaar dagelijks dus
wel 3000 liter water uit de bodem trekken!
(Komt wel weer terug dmv regen, en an
ders als berkenwater bij de kapper...)
Dick Saher

Natuurwandeling bij ZWN
 
Zondagmorgen 22 april waren er 8 tuin/vogelliefhebbers afgekomen op de na
tuurwandeling. Nico had de winkel al bijtijds geopend , dan konden we ons even
opwarmen want het was fris. Via de natuurtuin waar de karmozijnbes, daslook,
ooievaarsbek, gele en paarse dovennetel en brandnetels (voor de vlinders) weel
derig bloeiden. Bij de Maluslaan aangekomen vertelde Eef welke vogels we hoor
den, de tjiftjaf, koolmees, zwartkop, merel, winterkoninkje en heel veel groenlin
gen, die veel op de Singel vertoeven.

Aan het einde van de Maluslaan bij de Singelrand stond de prachtige Camassia te
bloeien ,die uit de bakken komen, die op het plein stonden en nu staan te pron
ken op de Maluslaan en Berkenlaan. Bij de Singel op Els en Bert hun tuin zochten
we naar de ijsvogel, die volgens Els regelmatig langs vliegt. Ze hebben ook een
mooi bordje hangen met daarop geschreven: “HIER WONEN WIJ’ met een
mooie gekleurde ijsvogel erbij geschilderd.
Ook een schildpad schijnt vaak op de waterleliebladen te zitten. Bert heeft ook
een vogelhuis voor bosuilen opgehangen en vertelde dat er in Penninxveer veel
ransuilen zitten.

Op de begraafplaats vertoeven veel buizerds en groene spechten die vaak op het
gras zitten en op zoek zijn naar mieren waar ze gek op zijn volgens Eef. Al wande
lend langs de manege zagen we boerenzwaluwen vliegen. Bij het Kruydhuis zat in
de grote boom een vogel te broeden en zijn staart stak boven het nest uit. De
Slaperdijk opgelopen om de ijsvogel te ontmoeten, maar helaas alleen het nest ge
zien, waar enkele tuinders het gereed hebben gemaakt door een rioolbuis in de
platte wand te creëren, zodat ze daar kunnen vertoeven. Ook zwommen er twee
eenden, waarvan de zwartwitte eend de soepeend genoemd wordt.
Op de Noorderlaan het Anton Grootooievaarsnest bewonderd en Eef vertelde
dat uit onderzoek is gebleken dat de ooievaars tegenwoordig beschuttere plekken
opzoeken. Op de Berkenlaan stond nog een prachtig bijenhotel, versierd met een
houten wandelpijl uit de Oostenrijkse bergen.
 
Als afsluiting in de winkel koffie met een koekje geheel verzorgd door Eef.  Na
mens alle deelnemers van de wandeling hartelijk dank voor de leerzame ochtend!!
Sjoeke

Groenling

- Pagina 7 -





Ha... Shii-take!
 
 
Wat mij nu weer overkwam! Zeker twee
jaar geleden kreeg ik van mijn zoon een
stam met shii-take pluggen. Ik moest het
stammetje eerst een tijdje laten liggen op
een beschaduwde plek voordat ik er iets
mee kon beginnen. Maar ja, na verloop van
tijd vergeet je dat…. Tot ik een paar weken
geleden in mijn tuin aan het opruimen was
en het verloren gewaande exemplaar
tussen de oude verdorde eikenbladeren
en half in de aarde liggend tegenkwam.

Het bewuste stammetje met shii-takes, nieuw

leven ingeblazen!

 
Ik haalde het stammetje uit de grond en
zette het even weg tegen de schuur met
het idee “dat gaat niets meer worden, al
die pluggen zijn eruit.” Maar niets was
minder waar, zo’n drie weken later staan
er een flink aantal shii-takes op de stam,
er was dus toch nog leven in de brouwerij!
 
Wij gaan vanavond heerlijk smullen van
onze onverwachte oogst!
 
JG

Een echte ZWNer
Een plant met bladeren zo groot als een tafelblaadje. Dan denk je aan Rabarber,
Groot hoefblad of Gunnera. Maar er is er nog eentje en die heet ook nog zo: As
tilboides tabularis ofwel Tafelblad. Het blad kan wel 50 tot 90 cm breed worden!
Je zou er dus onder kunnen schuilen ware het niet dat de plant niet hoger wordt
dan 1 à 1,50m. Planten van deze omvang hebben wel een rijke grond nodig die
bovendien niet mag uitdrogen. Bloemen zijn er ook, maar die stellen niet veel
voor. Bij ZWN te bekijken! Aan de Singel naast M24.               Dick Saher

Het grote toegangshek aan het Henstraplein was nodig aan opknapbeurt toe. Na intensief schuren, zorgde

deze AW-ploeg voor een verse laag beits. DS
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Kun je houtas gebruiken in de tuin? 

Je hebt een houtkachel en die pro
duceert uiteraard ook as. Na ver

branding is alle organische stof ver
brand en blijven er alleen snel op

neembare mineralen over: calcium,
fosfor, silicium, kalium, magnesi
um, zwavel en sporenelementen

zoals koper, zink en ijzer. De gehal
tes hangen af van de houtsoort en
de verbrandingswijze (soort ka

chel).
�ø
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